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1. szám

– A gáz nem ellenség, hanem kiszámítha-
tó partner – ezzel a gondolattal nyitotta meg
az elõadók sorát az E.ON Hungária Zrt. igaz-
gatóságának tagja, Bakács István, aki felidéz-
te, hogy az utóbbi idõben nem valami jó a
gáz imázsa, vannak, akik szitokszóként hasz-
nálják. – Ezzel szemben inkább párbeszédre
lenne szükség – jelentette ki.

Bakács István
két fontos, a gázpi-
acot érintõ feladat-
ról beszélt elõadá-
sában. Egyrészt úgy
látja, erõsödõ nyo-
más van az Európai
Unióban az egysé-
ges piac irányába,
melynek egyik felté-
tele a gázvezetékek

összekötése a biztonságos szolgáltatás érde-
kében, különösen Magyarország és a szom-
szédos országok között. Másrészt a hazai gáz-
piaci liberalizáció indulása után a villamos-
és gázenergia-szolgáltatásra vonatkozó tör-
vény további modernizálására van szükség.

Fejlõdõ ellenõrzés
Bessenyei Gábor, a Magyar Energiahivatal osz-
tályvezetõje a 19/2009. (I. 30.) Korm. rendelet
április közepén életbe lépett változásairól szólt.
Mint mondta, az új szabályozás külön veszi a
szerzõdésszegés és a szabálytalan vételezés fo-
galmát, és tovább szigorítja a helyszíni mun-
kavégzés körülményeirõl készített jegyzõkönyv
megírását.

Folytatás a 2–3. oldalon.

Tizedik szakmai napját tartotta ápri-
lisban Szekszárdon a Gázközösség
Egyesület. Majdnem kétszáz résztve-
võ jelezte elõre részvételét a földgáz-
szakma rangos eseményére, amelyen
nemcsak a Gázközösség mûködési te-

FÖLDGÁZFÓRUM 2010: a földgáz értékes,
modern energiahordozó, továbbra is van jövõje

Annak idején, 1997-ben nem gondoltuk,
hogy ilyen hagyományt teremtünk ezzel a
rendezvénnyel – kezdte köszöntõjét Bayer
Károly, az idei, Balatonfüreden rendezett
Földgázfórum levezetõ elnöke. A Gázkö-
zösség elnöke felidézte, már az elsõ talál-
kozókkal sem akartak más rendezvények-

kel konkurálni, inkább a kötetlen, szakmai
megbeszéléseket szerették volna elõtérbe
helyezni, némi külföldi kitekintéssel. – Hi-
szem, hogy a földgáz nemcsak a múlt, ha-
nem a jövõ energiahordozója is – tette
hozzá, amivel meg is adta a fórum alap-
hangulatát, alapgondolatát.

rületén tevékenykedõ vállalkozások,
hanem a hazai gázipar nagyvállala-
tai, mint például a GdF Suez és a FÕ-
GÁZ is képviseltették magukat.

Folytatás a 3–4. oldalon.

KÖZGYÛLÉS
ÉS SZABADIDÕS NAP
A VELENCEI-TÓ PARTJÁN!

Augusztus 28-án, szombaton ismét megtartjuk
egyesületünk közgyûlését – amelyen ezúttal
vezetõségválasztás is lesz – és a hagyományos
szabadidõs programokat.

A HELYSZÍN: Velence, IFI szálló, Tópart u. 51.

A hivatalos meghívót idõben postázzuk tagjainknak.

X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
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FÖLDGÁZFÓRUM 2010
Folytatás az 1. oldalról.

Utóbbi esetben pél-
dául elõírja a fény-
kép vagy videó ké-
szítését is a késõbbi
jogi viták elkerülése
miatt.

Az osztályvezetõ
a többi között
hosszabban beszélt
az „okos mérõ” be-
vezetésérõl is. Egy

EU-s irányelv szerint 2020-ig minden tagál-
lamban be kell vezetni, így Magyarországon
is a mérõk 80 százalékát le kell cserélni. – Ez
óriási feladat és költség, ezért világbanki tá-
mogatással egy tanulmányt készítünk arról,
egyáltalán érdemes-e bevezetni – emelte ki
Bessenyi Gábor és jelezte, hogy a tanulmány
várhatóan június végére készül el. Az okos
mérõ bevezetésével a szolgáltató értesülhet a
manipulálásról de még annak kísérletrõl is,
egyszerûbbé válik a kereskedõváltás és a vég-
felhasználó is naprakész információkat kap-
hat a fogyasztásáról.

Innovációval válaszolunk
A hazai energiaszolgáltatás piacán is rövide-
sen az EU sok országában már bevezetett tör-
vényi elõírások, jogszabályok lépnek érvény-
be, kezdte elõadását Diethelm Mohr, az E.ON
Ruhrgas AG szakértõje, aki a német tapaszta-
latokon keresztül mutatta be, mire kell készülni
Magyarországon. Szerinte az energiapiacot
egyszerre befolyásolják az országok verseny-
hivatalai, a politikusok, az Európai Unió szer-
vezetei, a média és a közvélemény.

Németország-
ban már igen szigo-
rú energiabiztonsá-
got kell garantálni,
maximum fél óra
áramszünet lehet.
Ezzel párhuzamo-
san meg kell felelni
az EU klímavéde-
lemre vonatkozó
elõírásainak. – Eb-

ben a nehéz és összetett helyzetben csak egy
válasz adható, mégpedig az innováció –
mondta Diethelm Mohr, majd hozzátette: – A
hatékonyság és a földgáz nem egymást kizá-
ró fogalmak, és a gázpiaci versenyben lehe-
tõséget kell látni. A szakember úgy látja, össze
kell fogni a gázpiac szereplõinek, mert az új
kihívásokra adott válaszokkal már kissé meg-
késtek, az idõ sürget.

Helyzetkép itthonról
A földgáz-nagykereskedelem helyzetérõl be-
szélt Kiss Csaba, az E.ON Földgáz Trade Zrt.
értékesítési vezetõje. Elõadásában érintette az

ellátás biztonságá-
val kapcsolatos ak-
tuális kérdéseket,
elemezte az árak
helyzetét és a
hosszú távra szóló
szerzõdéseket. Em-
lékeztetett az elmúlt
évek bizonytalan
politikai helyzetére,
mely során a társa-

ság több tízmilliárd forintot veszített. Úgy vél-
te ugyanakkor, az elmúlt években elõforduló
nemzetközi gázviták során Magyarország jól
vizsgázott.

Nemzetközi és hazai számokat mutatott be
a hallgatóknak Molnár Gábor, a Magyar
Gázipari Egyesülés igazgatója, aki szerint a
negatív vélemények ellenére a földgáz lehet
a XXI. század energiahordozója. Az EU hu-
szonhét tagállamában a földgázhálózatba
kapcsolt fogyasztók száma egy százalékkal
növekedett, így már mintegy 111 millió fo-
gyasztót látnak el a szolgáltatók, miközben a

teljes gázfogyasztás
2009-ben 2008-
hoz képest 6,4 szá-
zalékkal csökkent.
Emellett a Unió bel-
piacának gázkiter-
melése is tíz száza-
lékkal csökkent.
Hazánkban a föld-
gázfogyasztás la-
kossági szinten vál-

tozatlan, míg az ipari és erõmûvektõl szárma-
zó igények csökkentek.

Az igazgató szerint az elosztói engedélye-
seknek újabb feladatokat kell majd teljesíte-
ni, ilyenek lesznek a fogyasztói profilok kiala-
kítása, a mérési pontok (POD) és a hõmennyi-
ség alapú elszámolás bevezetése vagy a gáz-
ipari adatcseremodell kialakítása. Ráadásul
fogyasztói kérésre kötelesek lesznek évente
egyszer mérõpontossági felülvizsgálatot vé-
gezni. Ezek a feladatok további informatikai
fejlesztéseket igényelnek majd.

A földgáz és a megújuló
energiák

– A földgáz sokoldalúan felhasználható és
a szigorú biztonsági ellenõrzések miatt meg-
bízható – ezt már a Pécsi Tudományegyetem

Mûszaki Fõiskolai
Karának tanára
mondta. Dr. Vajda
József szerint a föld-
gázfe lhasználás
gazdaságos (lásd
kondenzációs kazá-
nok), és az ala-
csony emisszió mi-
att környezetbarát.

Hazai statisztikai adatok hiányában külföldi,
elsõsorban német számok alapján mutatta be,
hogy a földgáz a többi, életeket veszélyeztetõ
tényezõkhöz képest elenyészõ veszéllyel jár.

– A földgáz sajnos ma nem valami vonzó,
nem valami szexi – kezdte kissé meglepõ jel-
zõvel elõadását az E.ON Ruhrgas AG mun-
katársa. Heinz-Gerhard Gülck szerint ezzel
szemben a földgáz nem probléma, hanem az
energetikai piac számára a megoldás része.
A földgázellenes hangulattal szemben jelen-
tõs érv lehet, hogy az 1960-as évektõl kez-
dõdõen a földgázt felhasználó berendezések
hatékonysági foka jelentõsen növekedett.

Heinz-Gerhard Gülck beszámolt egy új
technológiával kapcsolatos kutatásról, mely-
hez az E.ON Ruhrgas is csatlakozott. A gáz-
hõszivattyút intenzíven tesztelik, és elemzik a
piaci bevezetéseinek lehetõségét is. Számos
berendezést helyeztek ki ügyfelekhez, Japán-

ban és Dél-Koreá-
ban még elõrébb
járnak, már kétezer
gázhõsz i va t t yú t
használnak. Náluk
nagyobb igény van
hûtésre, ezért is ter-
jed gyorsabban ez
a technika.

A szakember el-
mondta, az új tech-

nológiával hõ- és elektromos energia is ter-
melõdik, így a szerelõnek értenie kell a villany-
szereléshez is. – Egy biztos, ez az új földgáz-
technológia növeli az energiahatékonyságot és
ideális kiegészítõje a megújuló energiáknak –
zárta elõadását Heinz-Gerhard Gülck.

Földgáz az iparban
Pánger László, a P-ENERGY Kft. ügyvezetõ igaz-
gatója, a Magyar Épületgépészek Szövetsége
alelnöke nemzetközi összehasonlítás segítségé-
vel szembesítette a hallgatókat az energetikai
piac problémáival. Úgy vélte, hogy az energeti-
kai probléma megoldására elsõsorban nem a
megújuló energia alkalmazása a megoldás, ha-
nem komplex energiahatékonysági program,
amelynek egy kis, vagy akár nagyobb szelete
lehet a megújuló energiák használata. Az ügy-
vezetõ igazgató történeti áttekintésében utalt
arra, hogy sok olyan program volt már, amely
aránylag rövid idõn belül megbukott vagy a len-
dülete alábbhagyott (szénhidrogénprogram,
eocénprogram, éjszakai villamos áram fûtési
célú felhasználása), ezért félti a megújuló ener-
giákat, mert ez annál sokkal fontosabb, hogy
az elõzõekben említettek sorsára jusson.

Pánger László több olyan jelentõs, elsõsor-
ban ipari projektet mutatott be (kerámiaége-
tõ kemencék, terményszárítók, technológai
célú hõtermelés), ahol a földgázra való átál-
lással néhány éven belül megtérült a beruhá-
zás. A modernizálások egy másik iránya a ha-
gyományos kazánok, hõtermelõk kondenzá-
ciós technikára való cserélése. Ezen a terüle-
ten is több olyan projektet valósítottak meg,
amelyekkel igen rövid idõn belül megtérült a
beruházás. A szakember elmondta, nagyon
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sok helyen szükség
lenne hasonlóra,
de pénzhiánnyal
küzdenek az ipari és
mezõgazdasági cé-
gek. Kijelentette,
hogy helyre kell ten-
ni a dolgokat: ma
Magyarországon az
ipari technológia
területen az ener-

giahatékonyság növelésével jóval nagyobb
energiamegtakarítást és CO2-csökkentést le-
het elérni, mint a megújuló energiák alkal-
mazásával.

Épületgépészeti klaszter:
összefogás piacnövelésre
A Magyar Épületgépészek Szövetségének ügy-
vezetõje a tavaly elindult Dél-dunántúli Épü-
letgépészeti Energiahatékonysági Klasztert
mutatta be elõadásában. Dr. Bozsó Béla
hangsúlyozta, a projektet a fûtéskorszerûsítési
piac német tapasztalatainak és a hazai piacnö-
vekedésnek a tendenciái indokolták. A szövet-
ség vezetõi ezek alapján döntöttek úgy, hogy el
kell indítani egy olyan projektet, amely során az
épületgépész kisvállalkozók új ismereteket sze-
rezhetnek ezen a szakmai területen, ugyanak-
kor jelentõs marketingtámogatást is kapnak.
Nagy örömükre szolgált, hogy a képzés OKJ-s
besorolást is kapott, a programhoz pedig a Dél-
dunántúli Operatív Program pályázatán nyer-
tek támogatást.

A képzésen kívül megvásárolták és magya-
rították az Energiaõr 1.0 szoftvert is, ami gyors
és egyszerû segítséget fog adni a felújítások-
hoz szükséges számítások elvégzéséhez. A
klaszter tagjait Energiapartner márkanév alatt
fogják segíteni a piaci térnyerésben.

Dr. Bozsó Béla hozzátette, a projektet ko-
moly marketingtevékenység kíséri, amelyet a
Pécsi Tudományegyetem Marketing Tanszé-
kének munkatársai dolgoztak ki.

Bosch és Buderus
Aranyosi Miklós a Robert Bosch Kft. képvisele-
tében elõször a társaság név- és arculatváltását
mutatta be, valamint az új termékcsoportok el-
nevezését. Mint mondta, a változásokat egy or-
szágos márkakutatás alapozta meg. Elõadásá-
ban arra hívta fel a figyelmet, hogy a megújuló
energiák és a szilárd tüzelésû hõforrások sok
problémát és akár veszélyt is jelenthetnek az ügy-
felek számára, miközben Magyarország nagyon
jó gázellátással rendelkezik.

Az építészet és az épületgépészet kapcsola-
táról beszélt Nyárády-Berzsenyi Gyõzõ értéke-
sítési vezetõ a Buderus Hungária Fûtéstechni-
ka Kft.-tõl. A szakember gyakori tervezési és
kivitelezési hibákra hívta fel a figyelmet, elsõ-
sorban olyanokra, amelyek igen egyszerûen át-
gondolhatók és elkerülhetõk lennének. Hang-
súlyozta, az ügyfelek, akik egyébként egyre tu-
datosabban közelítenek az energiahatékony-
ság felé, keresik a legoptimálisabb megoldá-
sokat, de ezzel együtt sok téves információt kell
a szakembereknek eloszlatniuk.

2010-tõl a területgazdák mellett projekt-
gazdák is vannak, elõbbiek feladata többek
között az üzemeltetés és a belsõ rendszerek
átvétele, utóbbiak a beruházási ügyeket szer-
vezik. A területek felosztása megváltozott, de
a területgazdák már ismerik az új területeiket.
Az elmúlt idõben érzékelhetõ, hogy egyenle-
tesebb a területgazdák terhelése és a projekt-
gazdák munkájának szervezettsége és folya-
matossága is javul. Szívesen fogadják a ta-
gok jelzéseit ezekkel a témákkal kapcsolat-
ban is.

Újdonságok, új értelmezések
a Gázipari Mûszaki–
biztonsági Szabályzatban
Gyárfás Attila, a Magyar Épületgépészek Szö-
vetsége elnöki tanácsadója elõadásának be-
vezetõjében felhívta a figyelmet arra, hogy a
19/2009. (I. 30.) Kormány rendelet értelmé-
ben a GMBSZ jogereje egyértelmûvé vált. Az
elosztói engedélyes a tervfelülvizsgálatot és a
terv szerint elkészült kivitelezés mûszaki-bizton-
sági ellenõrzését a GMBSZ elõírásai alapján
köteles végezni.

A GMBSZ elõírásai egy idõközben életbe
lépett OTÉK módosítás egy fejezetének kivé-
telével összhangban vannak a hatályos szab-
ványokkal és jogszabályokkal. Ez a kivétel
gyakorlatilag lehetetlenné teszi a tüzelõberen-
dezések égéstermékének oldalfali kivezetését.
A GMBSZ – indokolt esetben – szabályozott
feltételek mellett megengedi a gáztüzelõ be-
rendezések esetében az oldalfali kivezetést, az
EU-ban érvényes irányelveknek megfelelõen.
A GMBSZ-t szerkesztõ szakbizottság a harmo-
nizált szabványnak megfelelõen, még a köz-
zététel elõtt kérte a hatóságtól az OTÉK mó-
dosításának felülvizsgálatát, eddig hiába.

Az új GMBSZ a korábbinál nagyobb hang-
súlyt helyez a felelõsségi körök pontosításá-
ra. A létesítésben részt vevõk mindegyike az
általa végzett munkáért felelõs.

Az elõadó tapasztalatai szerint a gáztör-
vény és a GMBSZ elõírásait legkevésbé ma-
guk a fogyasztók tartják be. Elmulasztják a
rendszeres karbantartást, de az idõszakos
mûszaki-biztonsági felülvizsgálatot sem ren-
delik meg. Kérdés, hogy ezen a gyakorlaton
mennyire fog változtatni a nemrég megjelent
116/2010. (IV.15.) Kormányrendelet, ame-
lyik szerzõdésszegésnek minõsíti az elõírások
be nem tartását, és kötelezõvé teszi az ellen-
õrzést végzõ szolgáltatóval való együttmûkö-
dést.

Jogos igény a készülékcserék eljárásának
egyszerûsítése és fõleg az átfutási idõ rövidí-
tése. A tervezés és a kötelezõ elõzetes tervfe-
lülvizsgálat, majd a szerelés utáni mûszaki el-
lenõrzés túlságosan hosszú idõt vesz igény-
be, ami a szabálytalanul, terv és engedély

Folytatás az 1. oldalról.

A rendezvény elsõdleges célja ezúttal is az volt,
hogy megismertesse a résztvevõket a gázszak-
ma új technikai megoldásaival. – Emellett ter-
mészetesen sosem árt, ha a résztvevõk gaz-
dasági és társadalmi kérdésekben is tájékoz-
tatást kapnak a szakavatott elõadóktól, hiszen
minden minõségi szerelõnek tisztában kell len-
nie a környezetünk változásaival – mondta
Bayer Károly, a Gázközösség elnöke, a szak-
mai nap programjának szerkesztõje.

Az E.ON részé-
rõl Kerekes Ferenc
gázhálózati vezetõ
köszöntötte a meg-
jelenteket. Rövid
beszédében kifejtet-
te, hogy az E.ON
számára az ügyfél-
központúság köz-
ponti kérdés. Mon-
dani könnyû, meg-

valósítani nehéz – mondta –, de az E.ON jó
úton van a kitûzött célja felé. Ehhez segítség
a szekszárdi szakmai nap is, hiszen a partneri
kapcsolat jegyében a gázszerelõk és tervezõk
fontos szakmai információkhoz juthatnak,
ezek pedig az ügyfelek jobb minõségû kiszol-
gálását eredményezik.

Kihívásnak nevezte, hogy a gázfelhaszná-
lás biztonsága növekedjen, és ehhez kérte a
Gázközösség tagjainak tájékoztató munkáját.
Az új fogyasztók bekapcsolási igényei csök-
kennek, azonban a mûszaki-biztonsági felül-
vizsgálat iránti igények éppen a felvilágosítás
következtében növekedhetnek.

Belsõ változások,
javuló szervezettség
Berta Márton régióközpont-vezetõ az E.ON
áram- és gázhálózati cégeinél végbement
szervezeti változásokról adott tájékoztatást.

Ezek kiindulópontja
a 2007-ben meg-
kezdett Start-pro-
jekt, amely a mûkö-
dés egységesítését
tûzte ki célul, és a
szervezet átalakítá-
sát ennek rendelte
alá. Érzékelték a
Gázközösség tagjai
körében az új terü-

letgazdai rendszer okozta nehézségeket és
csökkentették az irányítási szinteket. Ugyan-
akkor továbbra is fontos szempont, hogy a
hálózati osztály és a hat régió azonos köve-
telményrendszer szerint azonos minõségben
dolgozzanak, és így álljanak a Gázközösség
tagjai rendelkezésére.

X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
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nélkül dolgozó „vállalkozóknak” óriási ver-
senyelõnyt jelent a szabályosan dolgozókkal
szemben. Ennek a helyzetnek köszönhetõen
a lakossági fogyasztóknál elvégzett készülék-
cserék jelentõs hányada feketén történik. A
lehetséges megoldásra a MÉGSZ is tett ja-
vaslatot.

Az elõadó külön kitért a gázfogyasztó ké-
szülékek adott helyre történõ és az üzemelte-
tési szokásokhoz illeszkedõ helyes kiválasztá-
sának szempontjaira. Ábrákkal szemléltette a
GMBSZ-ben szabályozott különbözõ égési-
levegõ-ellátási és égéstermék-elvezetési meg-
oldásokat. Világos értelmezést adott a gáz-
készülékkel együtt tanúsított égéstermék-elve-
zetõ csõrendszerek és más (idegen) égéster-
mék-elvezetõk vagy az épített kéménnyel
együtt mûködõ égéstermék-elvezetõk alkal-
mazási, kiválasztási lehetõségeirõl, valamint
ellenõrzõ vizsgálatuk módjáról.

Örömmel hallottuk ennek kapcsán, hogy
a MÉGSZ honlapján, táblázatban összefog-
lalva megtekinthetõ a legismertebb készülék-
gyártók készülékeinek típusválasztéka.

A Bosch-nál 2010
a változások éve

Mint arról a szek-
szárdi hallgatóság-
nak Hégete Sándor
beszámolt, új név-
vel és új típuselne-
vezésekkel indította
az évet a Bosch. A
Bosch Termotech-
nika üzletág koráb-
bi termékei gyûjtõ-
neveket kaptak, a

vízmelegítõk ezentúl ’Therm’, a hagyományos
falikazánok ’Gaz’, a kondenzációs falikazá-
nok ’Condens’, a vegyes tüzelésû kazánok
’Solid’, a napkollektorok ’Solar ’, a hõszi-
vattyúk ’Compress’ neveken érhetõek el a pi-
acon.

A szakember felhívta a figyelmet arra, hogy
a felújításhoz is érdemes kondenzációs kazánt
beépíteni. – Ebben az esetben különösen fon-
tos, hogy a nyitott rendszert zárttá kell átala-
kítani és a készülék elõtt megfelelõ szûrést kell
alkalmazni – tette hozzá Hégete Sándor.

Az elõadásában még az FW idõjáráskö-
vetõ szabályozók elhelyezésének lehetõsége-
irõl is beszélt, amelyek a készülék elõlapjába
építhetõk, így elõnye, hogy nem kell külön
vezetékelni és falra szerelni.

A TOP kollektorcsaládról szólva Hégete
Sándor kiemelte annak magas hatásfokát, va-
lamint a „Solar Inside” szabályozást, amely
egyedi Bosch-innováció. Ennek köszönhetõ-
en minden egy vezérlés alatt érhetõ el.

Változó igények, változó
szolgáltatások
Diethelm Mohr, az E.ON-Ruhrgas szakértõje
elõadásában abból az újdonságból indult ki,
hogy a politika és a fogyasztók egyre nagyobb
mértékben igénylik a környezetkímélõ ener-
giafelhasználást. A fogyasztók egyre nagyobb

hányada él környezettudatosan, és erre haj-
landó is költeni. Erre érdemes felkészülni a
szerelõknek, gyártóknak és a szolgáltatóknak.

Kiemelte, hogy az E.ON meg akarja kü-
lönböztetni magát más szolgáltatóktól, pél-
dául az internetes energiakereskedõktõl, s

ennek egyik módja, hogy a piaci partnereik-
kel komplexebb mûszaki szolgáltatást és rend-
szereket nyújt ügyfeleinek, amit a helyben je-
lenlévõ szolgáltató képes is hatékonyan kom-
munikálni és közvetíteni. Az összetettebb szol-
gáltatáshoz nagyobb tudás, vagyis képzések
valamint a piaci partnerek közötti intenzívebb
információáramoltatás szükséges. Ezeket az
E.ON ösztönözni, támogatni akarja, a Gáz-
közösség tagjai kiváló és fontos partnerei le-
hetnek a továbbiakban is az E.ON-nak.

A cég figyeli és terjeszti az új gázfelhasz-
nálási módokat is (pl. bioföldgáz, gázos hõ-
szivattyú), mert ezek is piacon tartják a termé-
két. Ezek alkalmazása egyelõre a nagyobb fel-
használók körében reális. A mûszaki fejlesz-
tések egy másik generációja késõbb kerülhet
be a fogyasztói alkalmazásba. Ilyen a hidro-
génnel üzemelõ üzemanyagcella, ami mûsza-
kilag megoldott, azonban a hidrogén olcsó
elõállítása még nem.

Ellentmondásos az égéster-
mék-elvezetés szabályozása

– Izgalmas és
sajátos téma ez, hi-
szen tavaly október-
tõl több, az égéster-
mék-elvezetõkkel
kapcsolatos építés-
ügyi jogszabály
megváltozott – nyi-
latkozta a pécsi
Leikauf Tibor ké-
ményseprõ mester,

épületgépész üzemmérnök a Gázközösség
szekszárdi szakmai napján tartott elõadását
összegezve.

– A sajátosságok egyik oka, hogy a fûtés-
és tüzeléstechnika fejlõdésével a szakterület
mindennaposan használt fogalmai is átala-
kulnak, jelentésük változik – tette hozzá a Ma-

gyarországi Kéményseprõk Országos Ipartes-
tületének alelnöke. – A hazai szabályozásban
pedig gondot okoz, hogy az országos építési
követelményeket tartalmazó OTÉK kormány-
rendelet szintû, míg az épületgépészek által
szem elõtt tartott GMBSZ nem emelkedett jog-

szabályi szintre.
Ahogy erre nem-
régiben Fegy-
verneky Sándor
országos fõépítész
utalt: míg ez nem
történik meg, nem
lehet szó joghar-
monizációról, és
sajnos megma-
radnak a végre-
hajtásban tapasz-
talható ütközések.
Addig – joggal –
ki-ki a saját szak-
területének meg-
felelõen értelmezi
az elõírásokat.
Közös mederbe
kellene terelni a

szabályozást, mert a jelenlegi helyzet senki-
nek sem jó, bízom a közeli megoldásban.

Bröjte-kazánokat
forgalmaz a Gienger

Kopjár Szilárd a
Gienger Pécs Kft.
képviseletében a
cég által értékesített
újdonságról, a
Bröjte kazánokról
adott részletes tájé-
koztatást. A Bröjte a
Bax i -DeDi t r i ch-
Remeha-csoport-
hoz tartozó, jelentõs

szakmai hagyományokkal rendelkezõ, német-
országi kazángyártó, amely elsõsorban a ra-
diátorokra és hõtermelõ (gáz, olaj, alternatív
energiák) berendezésekre összpontosít. A
Gienger kínálatában jelenleg a fali konden-
zációs kazánok érhetõk el.

A kazánok hõcserélõje alumínium–szilíci-
um öntvénybõl készül. A hõcserélõ tagok he-
gesztéssel vannak egymáshoz illesztve. A sza-
bályozás Siemens-fejlesztés. A kazánok külön-
féle típusai egyaránt jól áttekinthetõek, jó a
hozzáférhetõségük, könnyû a szervizelésük,
egyszerû a karbantartásuk és nagyon halk a
mûködésük. 3,5–110 kW-ig terjed a teljesít-
ményük, de a felépítésük és szabályozásuk ha-
sonló.

A berendezések megbízhatók, kedvezõ a
meghibásodási statisztikájuk és hatékonyan
mûködnek, mert állandóan a kondenzációs
üzemre törekednek. Kiemelendõ még a nagy
modulációs tartományuk. A Gienger a szo-
lár- és a nagy teljesítményû álló kondenzáci-
ós kazánokat is fel fogja venni a termékvá-
lasztékába. A Brötje levegõ/víz és víz/víz hõ-
szivattyúk már megtalálhatók a cég kínálat-
ban, 6–21 kW teljesítménytartományban.
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A szekszárdi szakmai napon adta át Kerekes Ferenc, az E.ON gázhálózati vezetõje
az E.ON 2009-re meghirdetett szakmai versenyének díjait.

Leginnovatívabb szerelések: Legjobb tervezõk:
1. díj GLT DELTA Épületgépész Kft. 1. díj Molnár józsef (ANTAMO Kft.)
2. díj ALT. ENERGY Kft. 2. díj Takács László (Unigáz Kft.)
3. díj Wessják Zsolt egyéni vállalkozó 3. díj Csóka Gyula (Techno-Gáz Kft.)

Az idei Leginnovatívabb Szerelés Díjat a
GLT Delta Kft. egyik pécsi munkája érde-
melte ki. A Csoronika-dûlõben egy kb.
200 négyzetméter alapterületû családi
ház komplex épületgépészeti kivitelezé-
se a KÖREX Kft. kiviteli tervei alapján ké-
szült el. A komplexitással kapcsolatban ol-
vasóink kapnak egy jó tippet is.

Mint azt lapunknak
a cég mûszaki veze-
tõje, a munka pro-
jektvezetõje el-
mondta, a tervezõk
az ügyféllel való
egyeztetések után a
jelenlegi technikai
lehetõségek és a
megtérülési muta-
tók figyelembevéte-

lével a legoptimálisabb megoldást találták ki
a négytagú család számára. A jelenleg újdon-
ságnak számító és népszerû épületgépészeti
technikák az ügyfél esetében nem biztos, hogy
a leghatékonyabb megoldást jelentették vol-
na – magyarázza Csõke László.

A beruházási és üzemeltetési költségek kal-
kulálása után döntöttek úgy, hogy földgáz-
üzemû kondenzációs kazánt, használati me-
leg vizet elõállító napkollektort, és az épület
komplett hûtését is biztosító fan-coilokat épí-
tenek be. – A manapság egyre ismertebb hõ-
szivattyút csak pontosan megtervezve, a meg-
térüléseket felmérve, a fogyasztót teljes körû-
en tájékoztatva „óvatosabban” ajánljuk. A
cégnél egyébként is minden szakmai újdon-
ságot elõször alaposan felmérünk, kipróbá-
lunk, a lehetõ legrészletesebben megisme-
rünk, majd csak ezek után ajánljuk széleskö-
rûen – érvel a megfontolt, de éppen ezért
ügyfélbarát megoldások mellett a mûszaki
vezetõ.

A kondenzációs kazán 24 kW-os
Viessmann-Vitodens 200 típusú készülék volt,
amely a padlófûtési, a radiátoros és a fan-
coilos fûtési köröket látja el. A padlóba
süllyesztett fan-coilok nyáron a hûtést is biz-
tosítják, ehhez egy 10 kW-os folyadékhûtõt
építettek be. A használati meleg víz elõállítá-
sát Viessmann síkkollektorok biztosítják egy
300 literes bivalens bojlerrel, amely rendszerre

igény szerint a gázkazán segít rá. A vízháló-
zatba egyébként BWT típusú gyantás vízlágyí-
tót is beépítettek. Utóbbi az egész rendszer
élettartamának növelése érdekében elenged-
hetetlen. – Persze a konyhában a mosogató-
csapnál ezt kihagytuk, ugyanis a lágyítás ér-
zékelhetõ mértékben befolyásolja a víz minõ-
ségét.

A család kérésére a ház melletti ciszterná-
ban összegyûlõ esõvíz hasznosításáról is gon-
doskodtak, a WC-öblítés vizét és a meleg víz
nagy részét is innen biztosítják.

A hátsó kertben egymás mellett helyezték
el a három darab Viessmann síkkollektort, a
folyadékhûtõt, és a kamra split klímáját. Kü-
lön érdekesség, hogy a konyha melletti kam-
ra hûtésérõl sem feledkeztek meg, ezt a hûté-
si szezonon kívül is egy 2,5 kW-os Mitsubishi
inverteres split klíma biztosítja.

– A komplex rendszereknél egyébként van
egy fontos szempont, amelyre viszonylag rit-
kán figyelnek a tervezõk, kivitelezõk és a be-
ruházási költségek miatt a megrendelõk. Ez
pedig az, hogy nem kell egyszerre beépíteni
minden gépészeti elemet, de a ház struktúrá-
ját a késõbbi, igény szerinti bõvítések lehetõ-
ségeihez kell kialakítani. Így minimálisan nõ
a pillanatnyi beruházási költség, ugyanakkor
jelentõs költségmegtakarítás mellett tudjuk ké-
sõbb a komfortérzet-növelõ fejlesztéseket el-
végezni – teszi hozzá végül Csõke László.

Molnár József a DDGÁZ-nál kezdte majd ter-
vezõ vállalkozóként folytatta szakmai pálya-
futását. Munkáját a Legjobb Tervezõ Díjjal
ismerték el.

Molnár József
egy keretszerzõdés-
sel immáron tizen-
két éve dolgozik az
E.ON-csoportnak.
Cégét, az Antamo
Kft.-t feleségével
alapította. – Koráb-
ban sokkal több
megrendelés volt,
nyilván a gazdasá-

gi válság rányomta a bélyegét erre a szektor-
ra is, kevesebb új fogyasztói bekötés van, az
építõipar beruházási volumene is jelentõsen
csökkent – ad rövid gázpiaci áttekintést.

Másodsorban a fogyasztók számára végez
tervezõi munkát, amelyet a szolgáltatónak kell
elfogadni, engedélyezni. Az évek során a szol-
gáltatók, így az E.ON is – a szén-monoxid-
mérgezések okozta balesetek miatt – egyre
komolyabb biztonsági szabályokat ír elõ a
gáztervekhez. – Sajnos a fogyasztók általá-
ban nem tudják, hogy egy egyszerûnek tûnõ
házátalakítás során is újra kell terveztetni a
ház vagy lakás teljes gázrendszerét – magya-
rázza Molnár József, aki ezzel együtt a maga-
sabb biztonsági elvárások miatt egyetért ezek-
kel a szigorításokkal.

Ugyanakkor nemcsak a kisfogyasztók ese-
tében vannak nehezebb pillanatok. A külte-
rületi vezetékek tervezésénél sok probléma és
sokszor felesleges feszültség keletkezik a be-
ruházó, az engedélyeztetõ hatóságok és a
szolgáltató, valamint a tervezõ között, ugyanis
az elmúlt években jelentõsen megnõtt ezeken
a területeken a kesze-kusza tulajdonosi viszo-
nyok miatt az engedélyeztetés átfutási ideje.
– Úgy vélem, jobb lenne, ha ilyenkor az érin-
tett szereplõk alaposabb elõkészítést és több
idõt hagynának erre a folyamatra, ugyanis
ezzel kapkodni idõhiány vagy csúszás miatt
nem szabad – hívja fel végül a figyelmet a
szakember.

Üzemeltetõbõl tervezõ
Molnár József a PMMF Mélyépítési Szakán végzett, amely
után a megyei építõipari vállaltnál helyezkedett el mû-
vezetõként. Késõbb csatlakozott a DDGÁZ Tolnai Megyei
Üzemigazgatóságához. Itt a közép- és nagyközépnyo-
mású földgázelosztó vezetékek építésének és fogyasztó
rendszerek szerelésének irányításával bízták meg. A ké-
sõbbiekben már a meglévõ földgázelosztó hálózat, va-
lamint a fogadó- és nyomásszabályozó állomások kar-
bantartását és üzemeltetését is az õ irányításával végez-
ték. A rendszerváltás évében gázipari szaküzemmérnö-
ki oklevelet szerzett, majd a tervezõi jogosultság meg-
szerzése után alapította saját tervezõi vállalkozását.

A 2009-es szakmai versenyek gyõztesei

Optimális, ügyfélbarát megoldás,
kipróbált technológiával

Több idõ kell
a külterületi
tervezésekre
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„A csatlakozó vezetékek és felhasználói
berendezések – biztonság és bizonytalan-
ság a jogszabályok és szabályozások tük-
rében” címmel tartott elõadást Bayer Ká-
roly elnök a márciusi kecskeméti Kémény-
konferencián. Az elõadás összefoglalóját
adjuk közre.

Mennyire szolgálják
a jogszabályok,
mûszaki szabályza-
tok a biztonságot és
hogyan teremtenek
sokszor bizonyta-
lanságot is? – kezd-
te Bayer Károly elõ-
adását, egyben
megjelölve annak
fõ témáját.

A Gázellátásról szóló, 2008. évi XL. tör-
vény (GET) bevezette a csatlakozó vezetékek
és felhasználói berendezések idõszakos mû-
szaki felülvizsgálatát, de a szükséges részlet-
szabályokat tartalmazó rendelet azóta sem
született meg, ami bizonytalanságban tartja
a szakmát.

Hogyan lehet a vizsgálatot korrektül elvé-
gezni? Az nyilvánvaló, hogy a létesítéskor ha-
tályos elõírások szerint kell vizsgálni. De a terv
a legtöbbször nem áll rendelkezésre. Vannak
még GOMBSZ elõtti rendszerek is. Ha sike-
rül is a létesítés évét meghatározni, hány em-
ber ismeri ma a korábbi szabályokat és azok
változásait? Mi van akkor, ha egy készüléket
ugyan szabályosan építettek be, de engedély
nélkül, „feketén”? Egy felülvizsgálattal legali-
záljuk? Mi van, ha az elosztó a felülvizsgálat
után valamilyen okból megjelenik a helyszí-
nen és szabálytalanságot állapít meg? Aki ma
egy felülvizsgálati jegyzõkönyvet aláír, túl nagy
felelõsséget vesz magára.

Fontos és javítandó területnek tartja az el-
nök a beépített termékek megfelelõségének
igazolását is. Errõl az alábbiakat mondta:

A nem ipari gázfogyasztó készülékek ta-
núsítványát a vonatkozó 90/396/EGK irány-
elv szerint bármely EU-tagállam nyelvén el kell
fogadni. Egy tanúsítványból minden kétséget
kizáróan meg kell tudni állapítani annak tar-
talmát. Hogyan teszi meg ezt a szerelõ egy –
mondjuk – portugál nyelvû dokumentum ese-
tében?

A termékek azonosíthatóságával is sok a
gond. A magyar piacon a gyártóknak és for-
galmazóknak egyaránt sokat kell javítaniuk
termékeik azonosíthatóságát.

Gond az is, hogy a CE jelet az alkalmazók
úgy veszik, hogy az ezzel rendelkezõ termék
szinte korlátozás nélkül alkalmazható. A gyár-
tó ezzel dokumentálja, hogy az alkalmazott
EU-irányelvek alapvetõ követelményeit betar-
totta, de az alkalmazást illetõen a CE jel csak
azt mondja ki, hogy a termék Európában for-

galomba hozható és „alkalmazható”, azt
nem, hogy hogyan! Ez csak a kiegészítõ jelö-
lésekbõl és a gyártói dokumentációból tûnik
ki! Vagyis bizonyos termékek esetében a CE
jel szükséges, de nem elégséges feltétel.

GMBSZ
A szabályzatnak már a státusa is bizonytalan-
ságot teremt. A GET-ben elõírtakkal ellentét-
ben még mindig nem jogszabály. A szakma
fenntartások nélkül nem ismeri el, egyes jog-
szabályok alkotói is figyelmen kívül hagyják.

A szabályzat szerint a „Meglévõ csatlako-
zó vezeték és/vagy fogyasztó berendezés terv-
köteles átalakítását (bõvítését, felújítását) e
Szabályzat elõírásai szerint kell végezni. Egyi-
dejûleg vizsgálni kell a már üzemelõ csatla-
kozó vezeték és/vagy felhasználói berende-
zés létesítéskor érvényben lévõ mûszaki biz-
tonsági elõírásoknak való megfelelését…” A
nem egyértelmû fogalmazás miatt a csatla-
kozó vezetékek cseréjekor sokszor vitatják,

A konferencia részletes képet adott a tü-
zelõberendezések égéstermék-elvezeté-
sének mûszaki, építészeti, üzemeltetési és
ellenõrzési feladataival kapcsolatos kér-
désekrõl, azonban sok vitás kérdés to-
vábbra is nyitva maradt.

Nem sikerült egysé-
ges álláspontot ki-
alakítani a kémény-
seprõ-ipari közszol-
gáltatás hatáskö-
rének és feladatai-
nak kérdésében, és
nem történt elõrelé-
pés a harmonizált
EU-direktívák sze-
rinti gázfogyasztó
készülékek égéster-
mék-elvezetõinek

kivételezett ellenõrzési és átvételi eljárási rend-
jében. Az ezen feladatok megoldására koráb-
ban létrejött egyeztetõ fórumon a gazdasági
minisztérium és a szakmai szervezetek nem
tudtak egyezségre jutni.

Szûcs Mihály, a minisztérium fõosztály-
vezetõ-helyettese lehetséges alternatívaként
említette a közszolgáltatás monopol hely-
zetének részbeni feloldását, és fontosnak
tartotta, hogy világos szabályozás, egyér-
telmû felelõsségi rendszer jöjjön létre. Ez
hatással lehetne az üzemeltetõk tudatos és
jogszabálykövetõ viselkedésére is, mert a

hogy vizsgálni kell-e a fogyasztói oldalt. Nincs
meghatározva a vizsgálat módja sem.

A szabályzattól indokolt esetben el lehet
térni, ha a tervezõ elõzetesen igazolja, hogy
az elõírt mûszaki–biztonsági szintet más mó-
don biztosította. A vitás ügyben a Magyar
Kereskedelmi Engedélyezési Hivatal hoz dön-
tést. Hiányzik azonban ehhez az eljárásrend!
Ki elõtt kell igazolni a tervezõnek az egyenér-
tékûséget, mielõtt vitás ügy lehetne belõle?

Látszólag úgy tûnik, hogy az elmondottak
ellenére a rendszer mûködik, az ügyek megol-
dódnak. Igen, megoldódnak. Köszönhetõen a
szakmában dolgozó kollégák tapasztalatának,
képességének, a tradíciók továbbélésének. De
erre szabályalkotást nem szabad alapozni. A
pontatlan jogszabályok, szabályozások, rende-
zetlen szakmai kérdések, nem megalapozott
vélemények, felelõtlen megnyilvánulások pe-
dig veszélyt hordoznak magukban. Veszélyt az
alkalmazók, a felhasználók számára – mond-
ta elõadása zárásaként Bayer Károly.

CO-mérgezéses balesetek döntõ többségét
õk okozzák.

Ebbe az irányba mutatott a Kéményjobbí-
tók Országos Szövetsége két vezetõjének,
Netoleczky Károlynak és Chappon Miklósnak
az elõadása egy felelõsségi mátrix összeállítá-
sáról, valamint Molnár Károly mûszaki igaz-
gató (Égáz-Dégáz) elõadása a tervezõi, kivite-
lezõi, ellenõrzõi felelõsségi körök határairól.

A jogalkotók figyelmébe ajánlhatók az
égéstermék-elvezetés területén tapasztalható,
a tervezõi, szerelõi, karbantartói hibákról el-
hangzott szemléletes elõadások. Figyelemre-
méltó elõadás hangzott el a kéménymérete-
zési ajánlások rendellenességeirõl, a szél ké-
ményekre gyakorolt hatásainak mérési tapasz-
talatairól és a belõlük levonható következte-
tésekrõl. Több elõadó is felhívta a figyelmet
az európai szabványok és a hazai szabályo-
zások közötti ellentmondásokra és egyes sza-
bályok értelmezési hiányosságaira.

Kocsis Attila (FÕKÉTÜSZ) a kéményseprõ
szolgáltatás eddigi keretek közötti fejlesztési
terveirõl tartott ismertetést. Csajka György
(Schiedel) a modern, alacsony energiaigényû
épületekben üzemelõ tüzelõberendezésekhez
szükséges kémények fejlesztési követelményeit
ismertette. A konferencia végül egy tizenkét
pontos határozatot fogadott el, amely az elõ-
adások vázlataival megtekinthetõ a www.
kemenyjobbitok.hu oldalon.

Gyárfás Attila elnöki tanácsadó,
Magyar Épületgépészek Szövetsége

Kéménykonferencián a gázbiztonság problémáiról

Rövid keresztmetszet
a Kéménykonferenciáról

Gyárfás Attila
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Kilenc gázközösségi tag is részt vett a MÉGSZ
Oktatási Intézete energia-tanácsadó képzé-
sén a közelmúltban. Az októberben megkez-
dett és februárban végzõdõ tanfolyamon a
fûtési rendszerek felülvizsgálatához és felújí-
tásához szükséges legkorszerûbb ismereteket
adták elõ a témák ismert szakemberei. Töb-
bek között a hõszivattyús technika, a napkol-
lektorok, a fatüzelésû és kondenzációs kazá-
nok, valamint a szabályozástechnika alkották
a tananyag gerincét, de ezeken túl fontosak
voltak az épületenergetikai ismeretek is.

A tanfolyam utolsó
harmadában a MÉGSZ
új épületenergetikai szá-
mítószoftverével, az Ener-
giaõr 1.0-val ismerked-
tek a hallgatók, amit a
MÉGSZ reményei szerint

a mindennapi munkához is használhatnak.
A tanfolyamra a MÉGSZ és a Gázközös-

ség 25-25%-os kedvezményt adott a Gázkö-
zösség tagjainak. Az újdonságot jelentõ, az
épületek hûtési és fûtési hõigényét egyszerû-
en és gyorsan kiszámító szoftverrõl megkér-
deztünk két egyesületi tagot is.

– Nagyon tetszik az egyszerûsége, könnyû
kezelhetõsége és ezzel együtt komplexitása –
mondta az energiatanácsadó tanfolyamon
bemutatott szoftverrõl Somogyi László, a
Somagáz Kft. ügyvezetõje.

A szakember már találkozott a piacon ha-
sonló, hõszükségletet számító szoftverrel, de
úgy véli, ez sokkal plasztikusabban tudja meg-

mutatni a számokat, ráadásul úgy, hogy az
ügyfelek is könnyebben megértik, ugyanis a
különbözõ elemeket könnyen lehet cserélni,
amely után a szoftver automatikusan kidobja
a megtakarítást. A szoftvert egyébként, teszi
hozzá Somogyi László, könnyû volt megtanul-
ni, mert nem bonyolult, és az elõadás, vala-
mint az elõzetesen elkészített szöveges anyag
is pontos és érthetõ volt.

Bagó János szerint a szoftver alkalmazása
könnyen megtanulható, és jól támogatja az
ügyfelekkel való kommunikációt is, ugyanis
a különbözõ egységek „virtuális” módosítá-
sa, például fõfalak, födémek, padozat hõszi-
getelése, nyílászárók és gázkazán külön-kü-
lön vagy együttes cseréje során azonnal lát-
szik a végeredmény, a köbméterben megadott
gázfogyasztás csökkenõ mértéke. Bagó János

Az 1990-ben Pécsett alapított Magyar
Épületgépészek Szövetsége alapításának
huszadik évfordulóját megünnepelni
visszatért a baranyai városba február elsõ
hétvégéjén.

A közgyûlésen részt vevõ tagok az elmúlt négy-
éves vezetõségi ciklus munkáját értékelték a
vezetõi beszámolók alapján. Bozsó Béla ügy-
vezetõ elõadásának összegzéseként megál-
lapította, hogy a szövetség az elmúlt négy
évben csaknem minden mutatószámban je-
lentõs fejlõdést ért el. Így a tagok és pártoló
tagok, a rendezvények, a felnõttképzések, a
tagokhoz eljuttatott információk és a munka-
társak száma egyaránt jelentõsen emelkedett.

Golyán László elnök a legfontosabb stra-
tégiai eseményeket és eredményeket foglalta

össze, így kitért a Hungarotherm fõvédnök-
ségre, „A szakma egy” nyilatkozatra, a
Meszlényi Zoltán-díj alapítására, a GMBSZ-
bizottságon belüli munkára, az oktatási inté-
zet felépítésére. A szövetség új feladatok elé
néz, amelyek közül kiemelte a szakmán belüli
összefogásban való részvételt és a kisvállal-
kozói érdekvédelem jelentõs erõsítését.

A beszámolók elfogadása után a közgyû-
lés új tisztségviselõket választott. Golyán Lász-
ló ezúttal egyedüli jelölt volt az elnökségre, õt
a közgyûlés nyílt szavazással választotta meg.

Az alelnökök titkos szavazással a követke-
zõk lettek: Balázs Gábor, Domonkos László,
Fehér János, Horváth Zoltán, Kirch Ervin,
Pánger László, Varga Pál. Golyán László el-
nökkel és Cserkúthy László tiszteletbeli elnök-
kel együtt õk fogják a következõ négy évben

az elnökséget alkotni, azaz a szövetség mun-
kájának irányítását végezni.

A felügyelõbizottságban helyet kaptak a
régióban mûködõ kollégák, így Füredi Ferenc
és Antal István, az etikai bizottságban Béndek
Ferenc.

A szövetség alapításának huszadik évfor-
dulója alkalmából a tagok és a szövetség
vendégei a hagyományos szakmai konferen-
cia helyett ezúttal emlékkonferencián vehet-
tek részt. Ezen számos hazai és külföldi szak-
mai szervezet vezetõje is megjelent. Az em-
lékkonferencia zárásaként húszéves jubileu-
mi emlékérmet vettek át azok, akik a legtöb-
bet tettek a szövetség fejlõdéséért, közülük
régiós kollégák: Bárdos Ferencné, Cserkúthy
László, Fehér János, Hauk Antal, Harmat Ta-
más, Mészáros Ferenc, Vargacz Lajos.

Az ünnepségsorozat csúcspontját ezúttal
is a szövetség legmagasabb kitüntetésének,
a Meszlényi Zoltán-díjnak az átadása jelen-
tette. Idén Hauk Antal, a Gienger Pécs Kft.
volt ügyvezetõje, Huber Lõrinc nyugdíjas sze-
relõ és Pusztai Csaba mûszaki tanár kapta a
díjat.

Energia-tanácsadó tanfolyamon voltak
a Gázközösség tagjai

Húszéves a MÉGSZ
Pécsett volt az ünnepség

elmondta még azt is, hogy a képzés nagyon
színvonalas volt, a MÉGSZ Oktatási Intézete
a legjobb szakembereket kérte fel elõadónak.

A MÉGSZ a Dél-dunántúli Épületgépésze-
ti Energiahatékonysági Klaszter keretében
õsszel újabb kedvezményes energiatanácsadó
tanfolyamot fog indítani, amin már „fûtési
rendszer felülvizsgáló, korszerûsítõ” OKJ-s bi-
zonyítvány lesz szerezhetõ. A tervezett OKJ-s
tanfolyam felülvizsgáló modulját a mostani
hallgatók már teljesítették, ezért a korszerûsí-
tõ – vagyis a kivitelezõi – modul oktatásába
kapcsolódhatnak majd be. A klaszteren belül
Energiapartner márkanéven marketingkam-
pányok indulnak a fûtési rendszerek felújítá-
sát végzõ vállalkozások népszerûsítésére.

További információk:
www.epuletgepeszklaszter.hu
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– Majdnem húsz éve dolgozunk vállalko-
zóként az épületgépész piacon, de a szak-
képzés mai napig nem megoldott, ezért
döntöttünk úgy, létrehozunk egy komp-
lex, szakmai oktatási központot – foglal-
ja össze tömören Ranga József, a Nexter
Kft. ügyvezetõje a cég legújabb profilja
alapításának okát.

A kezdetektõl fogva épületgépészeti és újab-
ban, partnerével együtt komplex építõipari ki-
vitelezõi munkákban érdekelt családi vállalko-
zás nemrégiben nagy fába vágta a fejszéjét.
Úgy döntöttek, nem várnak tovább arra, hogy
évrõl évre növekvõ megrendeléseik színvona-
las teljesítéseire jó szakemberek kerüljenek ki
az iskolai szakképzésbõl, õk maguk kezdenek
szakképzésbe. – Az iskolapadból kikerülõ fia-
talok 20 évvel ezelõtti tananyagokból tanul-
nak, gyenge szerszámparkkal és részben elavult
technológiákon próbálnak gyakorlatot szerez-
ni – magyarázza Ranga József.

Pályáztak és a szekszárdi ipari parkban rö-
videsen birtokba veszik azt a telepet, ahol a
szakmai munkájuk mellett a bonyhádi Jókai
Mór Szakképzõ Iskolával együttmûködve
megkezdik az épületgépészet iránt érdeklõdõ
fiatalok gyakorlati oktatását. – Reményeink
szerint nyáron minden korszerû eszköz és szer-
szám megérkezik, és szeptembertõl beindul-
hat az elsõ évfolyam – veszi át a szót Ranga
Józsefné, Zsuzsa, aki a cég teendõi mellett a
Tolna Megyei Kereskedelmei és Iparkamara
ipari tagozatának elnöke is, így pontos infor-
mációkkal rendelkezik általában véve a ha-
zai szakképzési helyzetrõl, és nem csak az
épületgépészeti szektorról.

A kamara mellett szeretnék felvenni a kap-
csolatot a megyei munkaügyi központtal is,
ugyanis a felnõttképzésben (átképzésben) is
részt szeretnének majd venni.

A gyakorlati képzés helyszínén egyébként
már kezd összeállni az a gyakorlófal is, ame-
lyen sok szerelési és mérési feladatot kipró-
bálhatnak a tanulók: kombi és kondenzációs
kazánok vannak itt, napkollektorok, tûzhelyek,
mûködésüket láthatják egyenként és sorba
kötve is. – Ez a fal olyan lesz, amelyen mes-
terségesen lehet majd hibákat is létrehozni,
alkalmas lesz gyakorlati vizsgák lebonyolítá-
sára is – teszi hozzá Ranga József.

Nemrégiben megállapodtak a BOSCH
Termotechnika Kft.-vel egy, a dél-dunántúli
régiót átfogó oktató–bemutató terem közös
létrehozásáról és mûködtetésérõl, ahol a ré-
gió szakembereit fogják továbbképezni.

– Azt mondják, szigorú vagyok a tanulók-
kal, de ez csak akkor ér valamit, ha olyanok
kerülnek ide, akik motiváltak és a szakmában

való elhelyezkedést
komolyan gondol-
ják – mondja végül
Ranga József, aki
még azt is elmond-
ja, hogy a próba-
fal rézcsõszerelését
már tanuló végez-
te, természetesen
szigorú szakmai
felügyelete mellett.

A szekszárdi, de
õcsényi telep-
hellyel is rendelke-
zõ Nexter Kft.
1991-ben alakult,
a mai napig csalá-
di vállalkozás. Kez-
detben gázszere-
léssel, majd ké-
sõbb épületgépé-

szeti szerelések fõprofillal mûködtek.
1999-tõl az MSZ EN ISO 9001:2001

szabvány szerint tanúsított minõségirányítási
rendszerrel (Gázelosztó, csatlakozó, fogyasz-
tói és épületgépészeti vezetékek létesítése és
mûszaki ellenõrzése, energetikai, mûszaki–
biztonsági tanácsadás, gázipari mûszaki–biz-
tonsági felülvizsgálat, épületgépészeti kivite-
lezés) dolgoznak.

A Nexter Kft. 2008 óta megváltozott mun-
kaképességû munkavállalókat foglalkoztató
akkreditált tanúsítványával is rendelkezik. Ta-
valy év végétõl fémipari alapszakmák tanuló-
inak szakmai gyakorlati képzését is végzik.

Nagyot mernek álmodni
Épületgépészeti szakképzés indul Szekszárdon

Írás beküldése
a gazkozosseg.hu
honlapra
Ismételten beszéljünk arról a lehetõség-
rõl, amivel a Gázközösség tagjai megje-
lentethetik gondolataikat a honlapon.
Miért aktuális ez? Sajnálatos, hogy a
Gázközösség tagjai, habár van vélemé-
nyük a szakmáról, annak jelenlegi álla-
potáról, a problémákról, és a szükséges
intézkedésekrõl, ezeket a gondolatokat
nem osztják meg az egyesület tagjaival.
Az eljárás pedig nagyon egyszerû, sem-
mivel sem kíván több hozzáértést, mint
egy e-mail elküldése.

1. Az elsõ fontos feltétel, hogy regisztrált
tag legyél. Ha nem így lenne, keresd
fel a regisztráció menüpontot és re-
gisztrálj. Minden esetben visszaigazo-
lást küldünk a regisztráció megtörtén-
térõl, ami néhány nap is lehet, mert a
tagságot ellenõrizzük.

2. Miután bejelentkeztél (ha nem emlék-
szel a bejelentkezési névre, jelszóra,
semmi gond, elég, ha megadod az
e-mail-címedet, és a rendszer segít be-
lépni), megjelenik egy új ablak, amin
a bejelentkezési neved van felül.

3. Válaszd a Tartalom beküldése hivat-
kozást.

4. A lehetõségek közül válaszd az Írás
beküldését.

5. Megjelenik egy egyszerû kérdõív,
töltsd ki a címet és a tartalmat.

6. Az Elõnézet gombbal megnézheted,
mit alkottál, és a Beküldés gombbal
fel is töltheted.

Azonnal nem fog megjelenni, mert
elõbb ellenõriznünk kell. Rengeteg más
lehetõség is van az írás formázására, de
legyen kezdésnek ennyi elég.

Tehát hajrá! Próbálkozz, nem ördön-
gösség!

Az elsõ va-
lódi gázközös-
ségi tartalmat
beküldõ részé-
re felajánljuk a
képen látható,
mini lézeres hõmérõt.

Ez egy jól használható termék, fõleg
felületi hõmérsékletek mérésére.

A kereskedelemben hatezer forintért
kapható, a cikk megírása tizenöt perc.
Számolj, ez nem rossz órabér!

Murányi Sándor

A Ranga házaspár


